
حسین ضروری از هنرمندان اصیل، حرفه ای، دانشور و 
فروتنی است که سال هاســت برای موسیقی سرزمین مان 
زیبایی می آفریند. این خواننده، نوازنده، آهنگساز و رهبر 
ارکستر ششم آبان ماه سال ۱3۶4 در محلۀ فلاح، از مناطق 
جنوب شهر تهران و در خانواده ای فرهنگی دیده به جهان 
گشوده  است. اصالت حســین ضروری مربوط می شود به 
شهر »زنوز« که در اســتان آذربایجان شرقی واقع شده ؛ با 
این حال پدر و مادر وی نیز متولد شــهر تهران بوده اند. او 
در جشنواره های معتبر هنری در زمینۀ آهنگسازی جوایز 
گوناگونی را به دست آورده اســت و همچنین با همراهی 
ارکستر و گروه کُر خود )ارکستر و گروه کُر »آوای شفق«( 
کنســرت های متعددی را در شــهر تهران در سالن هایی 
همچون تالار وحدت، تالار رودکی، ایوان شمس، تالار اندیشۀ 
حوزۀ هنری، ارســباران، تالار محک و... برگزار کرده است. 
ارکستر و گروه کر »آوای شفق« که در سال ۱3۹۱ با سه عضو 
توسط حسین ضروری بنیان گذاشته شده ، امروزه یکی از 
بزرگ ترین ارکسترهای کشور به حساب می آید و نوازندگان 
مطرحــی در آن فعالیت دارند. در ادامــه، گفت وگو با این 

هنرمند مطرح را می خوانیم:

به نظر شــما چه عواملی یک ترانه را متفاوت و اثرگذار 
می کند؟

زمانی که متن ترانه به شــیوه ای گفته شده باشــد که بتواند با 
احساسات شنونده هم ســویی ایجاد کند، مخاطب را جذب خواهد 
کرد. محتوای ترانه باید حاوی لحظات خاص و درخشــان باشد و از 
جملات تکراری که فقط قافیه را جور می کند پرهیز شود. همچنین 
آهنگسازی نیز باید براساس محتوای ترانه انجام پذیرد، تأکید ها و نقاط 
اوج و فرود را رعایت کند تا متن ترانه را قابل لمس سازد. آهنگسازیِ 
کار، نباید پیچیده و پیش بینی ناپذیر باشد تا شنونده بتواند به واسطۀ 
روان بودن ملودی با آن هم خوانی کند. این موضوع باعث ثبت بهتر 

ملودی در ذهن مخاطب می شــود. ما با بررسی قطعات ماندگار این 
را درخواهیم یافت که غالب ترانه های ماندگار از آهنگسازی روان و 
ســاده ای برخوردار بوده اند. در یک کلام، به عقیدۀ بنده رسالت هنر 
انتقال درستِ مفهوم و احساس است و اگر اثر هنری با رعایت اصول 
فنی، هنری و روان شناختی تولید شده باشد می تواند بر ذهن مخاطب 

تأثیر بگذارد.
شما چند سال پیش در مصاحبه  ای گفته بودید که شرایط 
انتشار آلبوم برایتان فراهم نشده است. الان چطور؟ بالاخره 

توانستید آلبومی منتشر کنید؟
در سال های اخیر آثار متعددی را ســاخته ام اما هنوز هیچ کدام 
منتشر نشده اند. در بازار موســیقی کنونی، این که یک اثر به نحوی 
منتشر شود که بتواند در رقابت بین ســرمایه ها به گوش مخاطبان 
خود برسد، هزینه های بســیار گزافی را در بردارد که شخص بنده 
حتی یک صدم این ســرمایه را ندارم و همچنین حاضر به همکاری 
با سرمایه گذاران غیرهنری نیز نیســتم که صرفاً هدفشان بازگشت 
سریع سرمایه اســت و اهمیتی برای ارزش هنری آثار قائل نیستند. 
در دوران کنونی رقابت بر سر ساخت یک اثر ماندگار هنری نیست، 
بلکه رقابت در میان سرمایه دارهای بزرگ برای تبلیغ آثار فست فودیِ 
ساخته شده و درنهایت برگزاری کنسرت های متعدد است تا هرچه 
سریع تر به سودهای میلیاردی خود دست یابند و بدیهی است که این 
آثار ساخته شده نیز بعد از چند ماه فراموش خواهند شد. در این میان 
انتظار مخاطب است که روزبه روز مجبور است پایین و پایین تر بیاید.

 شما در بحث تدریس چه مواردی را حین آموزش در نظر 
می گیرید؟

در این زمینه اجازه بدهید به نکته ای اشــاره کنم که کمتر به آن 
اهمیت داده شــده و در عمده مباحث به آن توجهی نمی شود. نکتۀ 
مهمی که در امر آموزش اهمیت دارد این اســت که مدرس در کنار 
سواد کافی و به روزشده در زمینۀ رشــتۀ مربوطه، باید تا حدودی به 
کلیات علم روان شناسی نیز مسلط باشد تا بتواند با هر هنرجو ارتباطی 
درست برقرار کند. من در این 1۸ سالی که تدریس کرده ام موارد بسیار 

متنوع و وسیعی را از لحاظ خلقی در هنرجویان دیده ام. برای نمونه 
یک مدرس باید بداند که اگر هنرجویــی ADHD دارد نباید او را 
حواس پرت خطاب کند، بلکه آن هنرجو از نداشتن تمرکز رنج می برد 
و روش کار با او کمی متفاوت اســت. یا اگر هنرجویی دچار مشکل 
»بایپولار« یا همان »منیک دپرشــن« اســت درنتیجه او در دوران 
»مانیا« بسیار باانگیزه است و تمریناتش را به درستی انجام می دهد 
و در دورانی دیگر افسرده، بی انگیزه و ناامید است. مدرس باید منشأ 
مشکل را بداند و به عنوان مثال به او نگوید که »اخیراً تنبل شده ای«. او 
تنبل نشده است؛ فقط در بخش پایینی مود خود قرار دارد. همچنین 
یک مدرس باید از رفتار تند، تحقیرآمیز و سلطه جویانه بپرهیزد. آن 
هنرجو خود با پای خود و از روی اشــتیاق و هزاران آرزو به مدرس 
رجوع کرده است و قرار نیست با او طوری رفتار کنیم که از علاقه اش 
صرف نظر کند. من همیشــه این را تذکر می دهم که اگر نمی توانیم 
هنرجویی را به رشته اش علاقه مند تر کنیم، حداقل تلاش کنیم تا آن 
علاقۀ اولیه اش را با رفتارهای ناصحیح و غیرروان شناسانه از بین نبریم.

 هنرمند واقعی کیست و چه ویژگی هایی دارد؟
در تعریف کلاسیک، هنرمند فردی است که در یکی از زمینه های 
هنری دست به آفرینش اثر می زند، اما به عقیدۀ من هنرمند جایگاه 
والاتری از این تعریف دارد. هنرمند فردی است که در کنار تسلط بر 
نکات فنی یک هنر می تواند احساس خلق کند، می تواند تأثیر بگذارد و 
الهام بخش باشد. شخصیت و جهان بینی یک هنرمند در اثرش تجلی 
می یابد و مخاطبان، او را با آثارش می شناســند. به عقیدۀ من، هنر 
خاصیت پالایشگری دارد و ابتدا باید توانسته باشد تأثیرش را بر خود آن 
هنرمند گذاشته باشد. هنرمندی که دارای صفاتی همچون حسادت، 
بی رحمی، بدخواهی و بداخلاقی است را نمی توان هنرمند نامید. کسی 
که همواره در فکر رقابت است، کسی که از کوچک شمردن هنر دیگران 
لذت می برد، کسی که فخر می فروشد و خود را مرکز جهان می داند، 
کسی که تمام تلاشش رسیدن به شهرت و دیده شدن است، هنرمند 
نیست؛ به عقیدۀ من او یک کارگر هنری است. در بهترین حالت، او فقط 

فن را می داند و از محتوا بی بهره است./صباخبر
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